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Valtuustoaloite Viljelypalstoja Hyökännummelle

Kunnanvaltuusto 24.05.2021 § 57

 Vihreiden valtuustoryhmä ja muut allekirjoittaneet esittivät seuraavan
valtuustoaloitteen valtuuston kokouksessa 24.5.2021:

"Vihreän valtuustoryhmän aloite

Viljelypalstoja Hyökännummelle

Mäntsälä kasvaa Kirkonkylän lisäksi myös niin haja-asutusalueilla kuin
Hyökännummen asemakaava-alueellakin. Taruma täyttyy ja pian aluetta
laajennetaan kohti Hyökännummen koulua. Linjatien ja Hyökännummen
päiväkodin välissä on useita hehtaareja kunnan omistamaa maata.
Tontit alueella ovat pienehköjä ja tämän päivän ihmiset haluavat kylvää,
istuttaa, hoitaa ja vaalia pieniä kasvimaita ja kukkaistutuksia.
Vuonna 2011, kun asiaa käsiteltiin viimeksi, todettiin, että
Hyökännummelle ei ole tarvetta luoda aluetta viljelypalstoille, mutta miten
olisi tänään? Kunta on hankkinut alueelta lisää maata omistukseensa.
Palstat toisivat muassaan houkuttelevuutta, ihmisten mahdollisuutta elää
osana luontoa ja tuottaa osan ravinnostaan itse - siinä olisi veto- ja
pitovoimaa. Ja sitä tarvittavaa hiilinieluakin syntyisi.

Vihreitten valtuustoryhmä esittää, että Hyökännummen alueelle
perustetaan viljelypalstoja kunnan omistamalle peltoalueelle asukkaitten
viihtyvyyden, lasten oppimisen ja kuntalaisten hyvinvoinnin vuoksi.

Mäntsälässä 24.5.2021"

Päätös: Valtuusto päätti lähettää aloitteen kunnanhallitukselle valmisteltavaksi.

Liite 1. Aloite

Kunnanhallitus 07.06.2021 § 159

Kunnanjohtajan päätösesitys

Kunnanhallitus lähettää aloitteen tekniselle lautakunnalle valmisteltavaksi.

Päätös: Hyväksyttiin esityksen mukaan.

Tekninen ja elinvoimalautakunta 14.09.2021 § 21



 Mäntsälän kunnan teknisille palveluille (nykyään tekninen ja 
 elinvoimapalvelut) on jätetty valtuustoaloite viljelypalstojen saamiseksi
 Hyökännummelle. Allekirjoittaneet esittävät, että Hyökännummen alueelle
 perustetaan viljelypalstoja kunnan omistamalle peltoalueelle asukkaitten
 viihtyvyyden, lasten oppimisen ja kuntalaisten hyvinvoinnin vuoksi.

 Tekninen ja elinvoimapalvelut kiittää aloitteesta. Aloitteeseen annetaan
 seuraava vastaus:

Taajaman alueelle perustettavat viljelypalstat muodostuvat osaksi
yhdyskuntarakennetta ja sen viherverkostoa. Viheralueilla on erilaisia
käyttömuotoja ja -tarkoituksia. Yleisesti viheralueen käytettävyyttä
määrittää sijainti ja saavutettavuus, koko, ympäröivän alueen luonne ja
käyttötarkoitus jne. Viljelypalstoina toteutettava viheralue edellyttää lisäksi
viljelyyn sopivaa maalajia, pinnan muotoja ja salaojitusta sekä
verkostoa/järjestelmää kasteluveden tuottamiseksi.

Hyökännummen päiväkodin ja Linjatien välisellä alueella on kunnan
omistamaa maata. Alue on nyt vuokralla ja viljelykäytössä. Vuokrasopimus
on voimassa toistaiseksi.
Hyökännummen taajaman kehittäminen Linjatien ja koulun/päiväkodin
väliselle alueelle on kolmiosainen hanke, joista ensimmäinen (Roinilantien
asemakaava) on voimassa ja seuraava (Tasalanpellon asemakaava) on
käynnistymässä. Kaavahanke on esitelty kaavoituskatsauksessa 2020.
Alueelle tullaan osoittamaan asuin- ja palvelurakentamista, sekä
tarpeelliset ja riittävät kulkuyhteydet ja viheralueet. Alueen viheralueet ja
niiden väliset yhteydet ratkaistaan kokonaisuutena. Asemakaavahankkeen
yhteydessä on mahdollista tutkia viljelypalsta-alueen perustamista osaksi
viherverkostoa.

Viheralueiden ja -verkostojen tulevaan käyttöön liittyy paljon
megatrendeinäkin ilmeneviä odotuksia ja toiveita; uudet kulkemisen
muodot vilkastuttavat kulkuväyliä myös puistoissa ja alueiden aktiviteetit ja
käyttömuodot monipuolistuvat; viheralueista tulee ”olohuoneen jatkeita” eli
kohtaamisen ja/tai rauhoittumisen paikkoja. Viheralueiden hoitoon ja
ylläpitoon vaikuttaa yhä suuremmassa määrin myös luontoympäristön
muuttamiseen liittyvät rajoitukset.

Kuten aloitteessakin kuvataan, viljelypalstoilla on monta tavoitetta.
Ravinnon tuottaminen lienee yksi alkuperäisistä tavoitteista. Aloitteessa
mainittuja muita tavoitteita on viihtyisyyden lisääminen, lasten oppiminen
ja kuntalaisten hyvinvointi. Tavoitteet eivät ole ristiriitaiset, mutta niiden
yhteensovittaminen ei ole yksinkertaista.

Asumisen megatrendit tapahtuvat myös Mäntsälässä ja yhä useammat
asuvat taajamissa ja käyttävät päivittäin viheralueita ja -verkostoja. Siksi
alueiden saavutettavuus ja käytettävyys tulee korostumaan arjessa.
Maankäyttö, kaavoitus, kuntatekniikka ja yhteisö kannattaa haastaa
keskusteluun tulevaisuuden taajamasta ja ympäristöstä. Kaavoituksella
vaikutetaan tontin kokoon, korttelikohtaisten yhteisalueiden ja
viheralueiden määrään ja laatuun. Osa viljelypalstan perustamisen
tavoitteista voidaan toteuttaa tontti- tai korttelikohtaisesti. 



Alueen tulevissa kaavahankkeissa tullaan ”kuulostelemaan herkällä
korvalla”, josko viljelypalstan perustamiselle Hyökännummen taajamaan
löytyy tavoitetila. Aloite on välitetty tiedoksi yleis- ja asemakaavoitukseen.

Valmistelija / lisätietoja:
kaavasuunnittelija Mari Niinistö, mari.niinisto@mantsala.fi
kuntatekniikan päällikkö Jyrki Mäklin, jyrki.maklin@mantsala.fi

Palvelualuejohtajan päätösesitys
Tekninen ja elinvoimalautakunta pitää aloitetta lähtökohtaisesti hyvänä ja
välittää asian tiedoksi yleis- ja asemakaavoitukseen, jotta asia otettaisiin
huomioon tulevissa kaavoissa mahdollisuuksien mukaisesti.

Päätös Hyväksyttiin esityksen mukaan.

Kunnanhallitus 08.11.2021 § 321

Vt. kunnanjohtajan päätösesitys

Kunnanhallitus merkitsee tiedoksi tekninen ja elinvoimalautakunnan
14.9.2021 päätöksen liittyen valtuustoaloitteeseen Viljelypalstoja
Hyökännummelle. Kunnanhallitus toteaa aloitteen loppuun käsitellyksi ja
lähettää aloitteen käsittelyn edelleen valtuustolle tiedoksi.

Päätös: Hyväksyttiin esityksen mukaan.


